



جامعة الزرقاء
ZARQA UNIVERSITY

كلية العلوم التربوية

المقدمة:

إيماناً من جامعة الزرقاء بأهمية كلية العلوم التربوية في خدمة المجتمعين الأردني والعربي على حد سواء؛ أنشئت الكلية عام ١٩٩٤ كإحدى الكليات الرئيسة في الجامعة، واستمرت في تطورها ونموها الدائمين حتى الوقت الحاضر؛ آخذة بالحسبان الجودة في التدريس وتميز مخرجاتها من الطلبة.

الرؤية:

الريادة والتميز للوصول إلى العالمية بين الكليات المماثلة.

الرسالة:

الارتقاء ببرامج الكلية لتعكس الاتجاهات والمستجدات العالمية في العلوم التربوية؛ وتكنولوجيا المكتبات والمعلومات؛ وربطها بحاجات سوق العمل، وخطط التنمية الشاملة في الأردن؛ وتشجيع البحث العلمي الأميل وخدمة المجتمع.

أقسام الكلية وتخصصاتها:

تضم الكلية ثلاثة أقسام:

١. قسم معلم الصف.
٢. قسم تكنولوجيا المكتبات والمعلومات.
٣. قسم الطفولة المبكرة.
٤. قسم التربية الرياضية.

وتضم أيضاً مركزاً لمصادر التعلم، يوفر لأعضاء هيئة التدريس في الجامعة وللطلبة جميع أنواع الخدمات ذات الصلة بتكنولوجيا التعليم، بما في ذلك الوسائط السمعية والبصرية والإلكترونية، وغيرها من المصادر والأجهزة التي يحتاجونها لتطوير عملية التعلم والتعليم.

برامج الكلية:

انطلاقاً من حرص الجامعة، وشعورها بأن التربية العملية تحتل مكانة بارزة في مناهج إعداد المعلمين وتمييزهم، وكونها تشكل بعداً أساسياً في عملية تأهيلهم للاضطلاع بمهامهم ومسؤولياتهم المنوطة بهم في المهنة، أنشئ في الكلية برنامج التربية العملية في بداية العام الجامعي ٢٠٠٣/٢٠٠٢، وبرنامج التدريب العملي في تخصص تكنولوجيا المكتبات والمعلومات، وبرنامج التدريب الميداني لتخصص الطفولة المبكرة.



الأهداف:

تعمل الكلية على تحقيق الأهداف الآتية:

1. إعداد الكوادر البشرية المؤهلة أكاديمياً، وفنياً، وتقنياً، وسلوكياً تكون قادرة على القيام بمهامها وواجباتها في العمل على أفضل وجه.
2. بناء شخصية الطالب العالمية المنفتحة على المجتمعات والثقافات الأخرى، وإطلاق الطاقات الكامنة لديه.
3. بناء شخصية الطالب المتكاملة علمياً ونفسياً واجتماعياً، الواعية بحقوقها وواجباتها، وتأهيله للانطلاق بالمهنة.
4. تشجيع البحث العلمي الأصيل لدى أعضاء هيئة التدريس والطلبة.
5. التعاون المستمر مع المجتمع المحلي ومؤسساته المختلفة؛ للوصول إلى التنمية الشاملة المستدامة.
6. إعداد المدرسين المؤهلين المتخصصين بتقديم برامج اللياقة البدنية والصحية لمختلف فئات المجتمع.
7. الإعداد المهني للقائمين على تصميم وتنظيم وتنفيذ الأنشطة المجتمعية في مجالات الرياضة والصحة البدنية.
8. إعداد المتخصصين في مجالات إدارة مراكز اللياقة البدنية والصحية.

القيم الجوهرية:

- الجودة الشاملة.
- الارتقاء بالمعرفة.
- الأخلاق والأمانة العلمية.
- الالتزام.
- العمل بروح الفريق.
- التطوير والتحديث.
- عالمية التفكير.
- الإبداع والابتكار.
- تشجيع البحث العلمي.
- التعلم الذاتي والتعليم المستمر.

ميزات الكلية:

1. استقطاب أعضاء هيئة تدريس من المتميزين في تخصصاتهم الأكاديمية.
2. التركيز على الجوانب العملية والتطبيقية والميدانية في التخصصات المختلفة.
3. الجودة في التدريس، واستخدام إستراتيجيات تدريس حديثة، كإستراتيجيات التفكير الناقد، والتفكير الإبداعي، وحل المشكلات...إلخ.
4. تطبيق التعلم الإلكتروني و التعلم المدمج في تدريس عدد من المواد الدراسية.
5. توفير بيئة بحثية علمية متميزة لأعضاء هيئة التدريس والطلبة.
6. توفير متطلبات الاعتماد الأكاديمي.
7. التعاون الحثيث مع مؤسسات المجتمع المحلي على اختلافها.





Faculty of Educational Sciences

Introduction

Recognizing the critical role that faculties of education play in supporting communities, Zarqa University established one of its core faculties, the Faculty of Educational Sciences, in 1994. The Faculty of Education has continued to flourish professionally to this day, providing high-quality education while also ensuring that students graduate with outstanding qualifications.

Vision

Pioneering and distinguishing itself on a worldwide scale.

Mission

Enhancing the academic programs within the faculty to reflect global trends and advancements in educational sciences, libraries, and information technology, aligning them with labor market demands, promoting comprehensive development initiatives in Jordan, and advancing scientific research and community services.

Faculty departments:

There are three departments located within the Faculty of Education:

- 1- Department of Classroom teacher.
- 2- Department of Libraries and Information Technology.
- 3- Department of Early Childhood.
- 4- Department of Physical Education.

The faculty established the Center of Learning Resources (CLR) to support the learning-teaching process. The CLR provides academic members and students with their needs of different types of learning equipment, resources, and education technologies (visual, audio, and digital means).

Faculty programs:

The Faculty of Education provides four academic programs as follows:

- 1- Bachelor's program in the Classroom Teacher.
- 2- Bachelor's program in Libraries and Information Technology.
- 3- Bachelor's program in Early Childhood.
- 4- Bachelor's program in Physical education.

Within working on these programs, the Faculty of Education gives more attention to fieldwork- experience to network students with the work market to ensure that they are able to carry out their responsibilities and tasks skillfully. The fieldwork experience has begun in the academic year 2003/2004 for the bachelor programs of a Classroom teacher, Libraries and Information Science, and Early Childhood, and Physical education.

Objectives:

1. Cultivating qualified human resources academically, professionally, technically, and socially to execute their duties and responsibilities competently.
2. Fostering pupils' individuality through cultural openness and the exploration of their latent talents and expertise.
3. Enhancing students' personalities in various aspects to facilitate their development into well-rounded individuals in terms of their scientific, psychological, and social identities, while simultaneously raising awareness of their respective responsibilities and rights.
4. Promoting scientific research among students and faculty members.
5. Strive for comprehensive sustainable development by consistently collaborating with the local community and its diverse institutions.

Faculty features:

1. Attracting exceptional faculty members across all disciplines.
2. Specializing in the practical, applied, and fieldwork expertise of all courses.
3. Implementing contemporary instructional methodologies, including problem-solving, critical thinking, and creative thinking, to enhance the quality of instruction.
4. Blended teaching and e-learning methodologies are employed to deliver specific courses.
5. Efficiently fostering a scientific research environment that is beneficial to both students and faculty members.
6. Efficiently fostering a scientific research environment that is beneficial to both students and faculty members.
7. Maintaining an active partnership with the diverse local institutions.

Values:

- Comprehensive Quality
- Knowledge Growth
- Ethics and Scientific Integrity
- Commitment
- Teamwork spirit
- Improvement
- Thinking globally
- Creativeness and innovation
- Enhancing scientific research
- Self-learning and continuing education



Phone: 00962 5 3821100
Dean of the College - Ext: 1600
Al-Diwan - Ext: 1602
Fax: 00962 5 3821100

E-mail:
education@zu.edu.jo
P.O. Box (2000 Zarqa 13110 Jordan)
www.zu.edu.jo

جامعة الزرقاء
ZARQA UNIVERSITY